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WPROWADZENIE

Jaki był kontekst konsultacji?

Remont podwórka przy alei Hallera, pomiędzy ulicami Słonecznikową i Księgową,

został uwzględniony w budżecie Gminy Wrocław na 2021 r.

Już kilka lat temu przygotowano koncepcję oraz projekt zagospodarowania tego

terenu. Udało się zrealizować część założeń, m.in. została wybudowana nowa wiata

śmietnikowa, na której zależało mieszkańcom. Obecnie zaistniała potrzeba

zaktualizowania ustaleń z ubiegłych lat. Na tym etapie konsultacjom poddane zostały

trzy koncepcje zagospodarowania podwórka przygotowane przez projektantkę.

Przedstawiono je w załączniku nr 5. Obecnie największy problem to parkowanie tuż

pod oknami mieszkań, w związku z czym niezbędne jest ograniczenie swobody w

poruszaniu się samochodami i stworzenie buforu zieleni bezpośrednio pod murami

budynku. Opracowanie nowych koncepcji zagospodarowania przestrzennego

koordynował Zarząd Zasobu Komunalnego.

Co było przedmiotem konsultacji?
Konsultacjom poddany został sposób urządzenia podwórka. Remont

uwzględniać będzie: uporządkowanie parkowania, posadzenie nowej, zróżnicowanej

zieleni i, przede wszystkim, odwodnienie terenu – ma to pomóc zlikwidować problem

gromadzenia się wody (powstają kałuże), co utrudnia korzystanie z tego miejsca.

Biorąc pod uwagę opinie mieszkańców oraz doświadczenia zawodowe

projektantka opracuje ostateczny projekt zagospodarowania podwórka, który zostanie

zrealizowany wiosną przyszłego roku.
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PRZEBIEG KONSULTACJI

Podsumowanie e-spotkania

E-spotkanie, prowadzone za pośrednictwem platformy Clickmeeting, odbyło się

28.09.2020 r. o godz. 18:00. Miało następujący przebieg:

- wprowadzenie (temat konsultacji społecznych);

- omówienie kontekstu odbywających się konsultacji;

- zaprezentowanie trzech koncepcji zagospodarowania podwórka oraz

szczegółowe ich omówienie;

- pytania mieszkańców i odpowiedzi ekspertów.

W spotkaniu wzięli udział przedstawiciele: Zarządu Zasobu Komunalnego i

pracowni architektonicznej, która przygotowała koncepcję. W spotkaniu wzięły udział 2

osoby, aktywnie słuchały i zadawały pytania.

Podsumowanie spotkań w punkcie konsultacyjnym

W czwartek, 1.10.2020 r., w godzinach 9.00-11.00 oraz 16.00-18.00, na podwórku,

które było poddane konsultacjom, zorganizowane zostały spotkania z mieszkańcami.

Punkt był dobrze widoczny (namiot stoiskowy) i budził spore zainteresowanie. I rano, i

po południu obecne były: przedstawicielka Zarządu Zasobu Komunalnego oraz

projektantka, odpowiedzialna za wykonanie koncepcji i późniejszego, ostatecznego,

projektu. W spotkaniu popołudniowym udział wzięła również przedstawicielka Rady

Osiedla. Tę część przeznaczono zarówno dla dorosłych, jak też dla dzieci i młodzieży –

dzięki specjalnym warsztatom mogli wypowiedzieć się także najmłodsi. Punkt łącznie

odwiedziło około 15 osób, w tym dzieci.

Opinie mieszkańców z punktu konsultacyjnego przedstawia Załącznik nr 1.
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Podsumowanie konsultacji dzieci i młodzieży

W konsultacjach wzięły udział dzieci i młodzież mieszkające w okolicy, nawiązano

również współpracę z najbliższą szkołą podstawową (SP 109), łącznie były to 132 osoby.

Wykorzystano następujące metody i formy pracy: 

● Formularz młodego mieszkańca – Dostępny w punkcie konsultacyjnym i on-line.

Wypełniło go 2 dzieci (on-line) i 4  (w punkcie konsultacyjnym). 

● Ankieta skierowana do uczniów SP 109

Zebrano 89 ankiet od uczniów klas 4-6; 54 dotyczyły tylko otoczenia (cz.1.), 35

obejmowało dwie części (otoczenie podwórka - cz. 1. oraz podwórko, cz.2.) .

● Warsztat projektowania podwórka – przeprowadzony w SP 109 (5.10.2020 r.; w

klasach: drugiej i trzeciej) oraz podczas punktu konsultacyjnego (1.10.2020 r.).  W

sumie wzięło w nim udział 45 dzieci, które wykonały własne projekty wybranego

fragmentu tego obszaru. Ich prace  stanowią załącznik nr 4. 

Młodzi ludzie opowiedzieli o ważnych dla siebie miejscach oraz o potrzebach

dotyczących rekreacji i o tym, jak i gdzie spędzają czas wolny. Istotnym elementem życia

jest aktywność towarzyska – poszukują więc miejsc, w których na to pozwalają. Czas

spędzają też indywidualnie, np. uprawiając sport.

Zdaniem młodych mieszkańców w okolicy podwórka brakuje przede wszystkim:

zieleni, miejsc rekreacji na łonie przyrody, miejsc spotkań z rówieśnikami czy ciekawych

placów zabaw. Podwórka, co do zasady, powinny być: ładne, czyste, spokojne i

bezpieczne. Zwracano uwagę na zaśmiecenie i zdewastowanie podwórek, niesprzątanie

po psach, brak miejsc do zabawy i uprawiania sportu oraz brak ławek i oświetlenia.

Na osiedlu młodzi ludzie czują się raczej bezpiecznie, choć zwracają uwagę na to,

że wiele osób spożywa alkohol w miejscach publicznych. O samym podwórku mają

raczej negatywne wyobrażenie: wymaga ono remontu, znajduje się tu głównie parking a

brakuje miejsc do zabawy. Trzeba posadzić zieleń i zadbać o miejsca spotkań (np. ławki)

czy do uprawiania sportu i plac zabaw (jego elementy) oraz poprawić jakość

nawierzchni. Ważne jest też oświetlenie, uporządkowanie osłon śmietnikowych oraz
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prewencja (zaśmiecanie podwórka i sprzątanie po psach). Przeszkadza ruch

samochodowy na podwórku, który jest niebezpieczny, w związku z czym

zaproponowano odgrodzenie miejsc parkingowych.

Ze względu na wspomniany już fakt picia alkoholu w miejscach publicznych w tej

okolicy, postawienie ławek na podwórku warto połączyć z częstszymi interwencjami

policji lub straży miejskiej.

Przy projektowaniu warto pomyśleć o młodych ludziach, ich potrzebach

spotykania się z rówieśnikami oraz chęci korzystania z miejsc przeznaczonych do

uprawiania sportu.

Podsumowanie e-formularzy opinii młodego mieszkańca oraz
osób dorosłych

Formularze miały na celu poznanie opinii mieszkańców na temat sposobu

zagospodarowania wnętrza podwórza poddanego konsultacjom. Za ich pośrednictwem

zbierano opinie wśród dwóch grup odbiorców: dzieci i młodzieży oraz dorosłych.

Otrzymano 17 opinii elektronicznych od osób dorosłych oraz 2 od młodych

mieszkańców, łącznie 19.

E-formularze mieszkańcy mogli wypełniać w okresie od 21 września do 11

października 2020 r. Formularz młodego mieszkańca był dostępny na stronie konsultacji

oraz wykorzystany podczas działań terenowych.

Szczegółowe opinie z elektronicznego formularza konsultacyjnego dzieci i

młodzieży (wraz z zadanymi pytaniami) przedstawia Załącznik nr 2. Opinie dorosłych

(wraz z pytaniami) zostały ujęte w Załączniku nr 3.

Bardzo dziękujemy wszystkim Mieszkankom i Mieszkańcom za udział

w konsultacjach. Wasz głos jest ważny!
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ZESTAWIENIE OPINII

Ogólne opinie dot. chodników

Liczba
opinii

Opinia Odpowiedź projektanta

10
Potrzebujemy chodników, którymi
można normalnie przejść, z równą
nawierzchnią.

Opinia uwzględniona
Powstanie ciąg pieszo-jezdny i
dojścia do bram budynku.

2
Brakuje nam: (...) porządnych
chodników.

Opinia uwzględniona
Powstanie ciąg pieszo-jezdny i
dojścia do bram budynku.

1

Potrzebny nam porządny chodnik
wzdłuż 5 bram na ul. Hallera przy
podwórku.

Opinia nieuwzględniona
Bramy od strony ul. Hallera
wykraczają poza obszar
opracowania.

4
Najważniejsze zmiany to zrobienie
chodnika.

Opinia uwzględniona
Powstanie ciąg pieszo-jezdny i
dojścia do bram budynku.

4

Chcemy mieć równą drogę i chodnik,
które odprowadzają wilgoć, wodę, poza
teren podwórka. Aktualnie po deszczu
stoimy w wodzie po kostki.

Opinia uwzględniona
Powstanie ciąg pieszo-jezdny i
dojścia do bram budynku oraz
instalacja, odwadniająca podwórko.

7

By zwiększyć bezpieczeństwo na
podwórku, potrzebne są chodniki i
oświetlenie.

Opinia uwzględniona
Powstanie ciąg pieszo-jezdny i
dojścia do bram budynku oraz
oświetlenie.

DM*
Poprawa jakości nawierzchni podwórka Opinia uwzględniona

Powstanie ciąg pieszo-jezdny i
dojścia do bram budynku.

DM* - podsumowanie opinie dzieci i młodzieży (w sumie zebrano ich 132).
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Opinie dot. lokalizacji miejsc postojowych

Liczba
opinii

Opinia Odpowiedź projektanta

10

Konieczne jest miejsce na samochody
(parking).

Opinia uwzględniona
Powstaną wydzielone miejsce do
parkowania z nawierzchnią
przepuszczalną.

5

Parking jest bardzo istotny, wokół jest
problem z pozostawieniem auta, często
parkują one bezpośrednio pod oknami
mieszkań.

Opinia uwzględniona
Zaprojektowane miejsca
parkingowe będą możliwie jak
najdalej od okien mieszkań.

2

Gdyby był jakiś kawałek podwórka
przeznaczony dla dzieci, a nie tylko na
parking dla samochodów, dzieci mogłyby
tam się bawić.

Opinia uwzględniona
Postawiona zostanie huśtawka dla
dzieci, odgrodzona od reszty
podwórka.

1

Całe podwórko jest zastawione
samochodami, jest ich za dużo! Nie ma nic
innego tam niż brud i samochody, przez
samochody nie ma miejsca dla ludzi,
którzy też chcieliby skorzystać z
podwórka.

Opinia uwzględniona
Postawione zostaną m.in.:
huśtawka dla dzieci oraz ławki,
które zostaną zlokalizowane
możliwie jak najdalej od okien
mieszkań.

2

Powinien być położony porządny  parking,
na którym nie robią się kałuże po każdych
opadach.

Opinia uwzględniona
Do budowy miejsc do parkowania
zostanie zastosowana
nawierzchnia przepuszczalna.

10

Potrzeba wydzielonych miejsc
parkingowych i uporządkowanej zieleni.

Opinia uwzględniona
Powstaną wydzielone miejsca do
parkowania z nawierzchnią
przepuszczalną, zostanie też
nasadzona nowa zieleń, a stara
będzie jedynie poddana zabiegom
pielęgnacyjnym.

2

Najważniejsza jest poprawa stanu drogi,
nawierzchni, na taką, która będzie prosta,
a jednocześnie będzie odprowadzać
wodę.

Opinia uwzględniona
Powstanie ciąg pieszo-jezdny i
dojścia do bram budynku oraz
instalacja, odwadniająca
podwórko.

DM*

Niektórzy chcą, aby parkowały one tu, inni
woleliby, aby zamknąć podwórko dla
ruchu aut. Ważne jest jednak, aby
powstałe miejsca parkingowe były
oznaczone i uporządkowane. Obecnie

Opinia uwzględniona
Powstanie ciąg pieszo-jezdny i
dojścia do bram budynku. Miejsca
parkingowe zostaną
uporządkowane i wydzielone.
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ruch samochodów sprawia, że dzieci nie
czują się bezpiecznie.

DM*
Odgrodzenie strefy rekreacyjnej
podwórka od strefy parkingowej
(pojedyncze głosy).

Opinia uwzględniona
Strefa rekreacyjna zostanie
ogrodzona.

Opinie dot. roślinności (zachowanie istniejącej zieleni oraz dobór

nowych roślin i ich umiejscowienie)

Liczba
opinii

Opinia Uwagi

2

Występuje problem dbania o zieleń -–
przycinanie krzewów, drzew.

Wyjaśnienie
Mieszkańcy powinni
zawnioskować do Urzędu
Miejskiego o wydłużenie umowy
na zabiegi pielęgnacyjne na
wyremontowanym podwórku.

1

Dla urozmaicenia zieleni proponujemy
nasadzenia róż.

Opinia uwzględniona
Róże pojawią się na podwórku,
zgodnie z historycznym
zagospodarowaniem.

5

Lepiej uporządkować zieleń, a nie wycinać,
zwłaszcza wysoką.

Opinia uwzględniona
Istniejące rośliny nie zostaną
wycięte, jedynie będą
przeprowadzone zabiegi
pielęgnacyjne.

4
Jest mało zieleni. Opinia uwzględniona

Zostaną posadzone nowe rośliny.

5

Warto zachować aktualną roślinność, nie
wycinać.

Opinia uwzględniona
Roślinność zostanie jedynie
uporządkowana i poddana
zabiegom pielęgnacyjnym.

6
Potrzeba dużo zieleni. Opinia uwzględniona

1-2
Chcemy wydzielenia nowych terenów
zielonych i nasadzeń.

Opinia uwzględniona
Pojawią się nowe nasadzenia.

1-2

W koncepcjach zakłada się tylko zieleń i to
dość dziwną: dąb kolumnowy, buk
kolumnowy, rdest auberta, który raczej nie
powinien być sadzony przy śmietniku, bo
za kilka lat może ten śmietnik zadusić i
zniszczyć.

Wyjaśnienie
Auberta obrośnie śmietnik, dzięki
czemu zostanie on
wkomponowany w przestrzeń.
Śmietnik jej nie zadusi.
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1-2
Na pewno zieleń, w szczególności drzewa i
krzewy (oczywiście oprócz roślin trujących,
jak barszcz sosnowskiego).

Opinia uwzględniona

10 Posadzenie większej ilości niskiej zieleni. Opinia uwzględniona

1-2

Nie zapominając o zieleni  –  im więcej, tym
lepiej (głównie drzewa, nie trawniki).
Proszę o pozostawienie drzew już
rosnących, są super latem, spełniają swoją
rolę; warto dosadzić nowe i zrobić
porządek z krzewami.

Opinia uwzględniona

Drzewa nie zostaną wycięte.

10
Pozostawić stare drzewa. Opinia uwzględniona

Drzewa nie zostaną wycięte.
5 Powinno być zielono. Opinia uwzględniona

1-2

Moim zdaniem na podwórku powinno być
dużo zieleni tj. drzew, krzaki i trawy.

Opinia uwzględniona
Pojawią się nowe nasadzenia, a
stare będą poddane jedynie
zabiegom pielęgnacyjnym.

10
Zachowałbym drzewa, które rosną na
podwórku.

Opinia uwzględniona
Drzewa nie zostaną wycięte.

2-3

Stworzenie ogrodu deszczowego. Opinia nieuwzględniona
Na podwórku brakuje miejsca na
ogród deszczowy, którego
działanie wymaga dużo
przestrzeni.

DM*

Zazielenienie i ukwiecenie podwórka:
nasadzenia drzew, kwiatów, truskawek,
ogródków ziołowych, stworzenie klombów
lub rabatek, mini ogrodów oraz trawnika.

Opinia nieuwzględniona
Teren objęty opracowaniem
mieści w sobie zbyt dużo funkcji,
jednakże obszar od strony
al. Hallera mógłby zostać
przeznaczony na takie działania.
Inicjatywa leży w rękach
mieszkańców.

Opinie dot. małej architektury (wiata śmietnikowa, oświetlenie,
ławki)

Liczba
opinii

Opinia Uwagi

ok. 10

Chcemy mieć gdzie usiąść na podwórku,
chcemy, by było kilka ławek, ale daleko od
okien.

Opinia uwzględniona
Ławka/ławki zostaną
zlokalizowane w znacznej
odległości od okien, blisko płotu i
terenu rekreacyjnego.

5-10
Chcielibyśmy mieć miejsce na powieszenie
prania na świeżym powietrzu.

Opinia uwzględniona
Zostaną przygotowane materiały
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do zbudowania instalacji do
suszenie prania. Od mieszkańców
zależy jej dokładna lokalizacja.

5-10

Chcielibyśmy na podwórku placu zabaw. Opinia w części uwzględniona
Na podwórku nie ma zbyt dużo
miejsca, dlatego też możliwości są
ograniczone. Powstanie jednak
huśtawka dla dzieci.

5-10

Chcielibyśmy, by na podwórku było miejsce
na bezpieczne pozostawienie rowerów.

Opinia w części uwzględniona
Zostanie przygotowane miejsce
pod wiatę rowerową, jednak
projekt nie może obejmować
postawienia jej ze względu na
koszty.

3-5
Chcielibyśmy, by na podwórku były hotele
dla owadów.

Opinia uwzględniona
Powstanie przynajmniej jeden
hotel dla owadów.

1-3

Chcielibyśmy, by na podwórku były budki
dla ptaków/ kotów/ nietoperzy.

Opinia w części uwzględniona
Niewielka liczba mieszkańców
zgłosiła potrzebę budowy budek
dla kotów, powstanie jednak
miejsce dla ptaków.

5-10

Chcielibyśmy miejsce, gdzie młodzież i
dorośli „mogą wyjść” a dzieci – bawić,
można postawić np. jakąś niedużą ściankę
wspinaczkową.

Wyjaśnienie
Ze względu na niewielką
przestrzeń, zgodnie z przepisami,
mogą powstać jedynie: huśtawka
dla dzieci i ławki.

5-10
Zapotrzebowanie na „zwykłe małe kubły na
śmieci”.

Opinia uwzględniona
Przy wejściu do każdej bramy
staną niewielkie kubły na śmieci.

2-3

Ławki nie będą potrzebne, ponieważ
wszystkie dotychczas stawiane były szybko
dewastowane.

Opinia nieuwzględniona
Ławka/ławki staną w pobliżu
huśtawki, ponieważ jest taka
możliwość i pojawiło się wiele
głosów mieszkańców, którzy
chcieliby mieć ławki na podwórku.

2

Potrzebny jest trzepak. Opinia uwzględniona
Trzepak zostanie postawiony,
jeżeli znajdzie się na niego
miejsce.

7-10

Osłona śmietnikowa, zadaszona,
zabudowany śmietnik (bez możliwości
„podrzucania” śmieci wielkogabarytowych)

Wyjaśnienie
Projektant, w przypadku śmieci
wielkogabarytowych, nie ma
możliwości zablokowania takich
praktyk, mieszkańcy mogą zadbać
o harmonogram dostarczania
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kontenera na takie odpady lub
zdecydować się na ogrodzenia
podwórka szlabanami.

15-20
Konieczne jest oświetlenie podwórka,
podniesie to komfort i bezpieczeństwo
mieszkańców.

Opinia uwzględniona
Pojawi się oświetlenie na
podwórku.

2-5

By zwiększyć bezpieczeństwo na podwórku
należy usytuować dwa spowalniacze, które
ograniczą prędkość wjeżdżających
samochodów.

Wyjaśnienie
Uwaga zostanie rozważona,
jednak nie ma możliwości jej
uwzględnienia, ponieważ
spowalniacze instaluje się jedynie
w przypadku drogi prostej o
długości min. 20 m. Nie ma
możliwości umieszczenia
spowalniacza za zakrętem.

2-3

Plac zabaw nie jest potrzebny, nie ma tu
małych dzieci.

Opinia nieuwzględniona
Na podwórku nie ma
wystarczającej ilości miejsca na
plac zabaw. W strefie rekreacyjnej
zostanie postawiona huśtawka.

DM*

Młodzi ludzie nie czują się w podwórku
bezpiecznie – postulują zamontowanie
oświetlania.

Opinia uwzględniona
Na podwórku będzie oświetlenie,
które wpłynie na poczucie
bezpieczeństwa.

DM*

Powstanie miejsca spotkań dla
mieszkańców, ze szczególnym
uwzględnieniem potrzeb młodzieży. Mogą
to być: ławki, rozbudowane o stoliki lub
miejsce na piknik.

Opinia uwzględniona
Niestety ze względu na niewielką
przestrzeń zostaną
zainstalowane: huśtawka oraz
ławki/ławka.

DM*
Uporządkowanie podwórka, ustawienie
małych kubłów na śmieci, zwrócenie uwagi
mieszkańcom na sprzątanie po psach.

Opinia uwzględniona
Powstaną nieduże kubły na śmieci
w pobliżu bram wejściowych.

DM*

Odnowienie osłon śmietnikowych Opinia uwzględniona
Zostanie zbudowany nowy,
zabezpieczony śmietnik, a wokół
starej wiaty zostanie nasadzona
nowa roślinność.
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Opinie dot. instalacji urządzeń sportowych

Liczba
opinii

Opinia Uwagi

5-10 Urządzenia sportowe nie są konieczne, w
niedalekiej okolicy jest ich dużo. Przyda się
bardziej przestrzeń dla dzieci – np. huśtawka
lub przestrzeń kreatywna.

Opinia uwzględniona
Na podwórku pojawią się jedynie:
huśtawka oraz ławka/ławki.

DM* Strefa sportu: siłownia, boisko do gry lub
jego elementy.

Opinia nieuwzględniona
Podwórko jest za małe na
zlokalizowanie na nim boiska i
tego typu elementów.

Inne opinie dot. zmian na podwórzu

Liczba
opinii

Opinia Uwagi

2-3 Należy zadbać o porządek i czystość na
podwórku.

Wyjaśnienie
Inicjatywa własna mieszkańców,
wykraczająca poza temat
opracowania projektu.

10-15 Konieczność zainstalowania odwodnienia
podwórka (drenażu).

Opinia uwzględniona
Podwórko zostanie wyposażone w
rozwiązania odwadniające obszar.
 

3-5 Możliwość dzierżawy podwórka, by można
było postawić szlaban (w celu ograniczenia
parkowania osób z zewnątrz podwórka).

Wyjaśnienie
Inicjatywa własna mieszkańców,
wykraczająca poza temat
opracowania projektu.

DM* Budowa placu zabaw lub jego elementów:
huśtawki, piaskownica, zjeżdżalnia,
koniki-bujaki, ścianka wspinaczkowa,
trampolina, domki do zabawy.

Opinia częściowo uwzględniona
Na podwórku zostanie postawiona
huśtawka, ogrodzona od reszty
podwórka (dla bezpieczeństwa
dzieci).

DM* Prewencja związana z piciem alkoholu w
miejscach publicznych.

Wyjaśnienie
Inicjatywa własna mieszkańców,
wykraczająca poza temat
opracowania projektu.
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PODSUMOWANIE

Konkluzje

Konsultacje miały na celu poznanie opinii obecnych i przyszłych użytkowników

terenu (głównie mieszkańców budynków przy al. Hallera), na temat zagospodarowania

podwórza przy tej alei, między ulicami: Słonecznikową i Księgową. Efektem konsultacji

jest zaktualizowana koncepcja zagospodarowania podwórka wraz z raportem z opiniami

mieszkańców i odpowiedziami projektanta i Zarządu Zasobu Komunalnego.

Ośmioro uczestników e-konsultacji (osób, które wypełniły e-formularz) wskazało

na przedstawioną koncepcję nr 1, dwie osoby – na koncepcję nr 2. Podczas spotkania w

punkcie konsultacyjnym na podwórzu mieszkańcy w większości wskazywali koncepcję nr

2, jednak zgłaszano liczne opinie (zostały umieszczone w niniejszym raporcie –

Załącznik nr 1). Zdecydowana większość opinii dotyczyła zwiększenia funkcjonalności i

bezpieczeństwa podwórka: jego oświetlenia i odwodnienia; wiele głosów dotyczyło

także zieleni. Mieszkańcy stanowczo rekomendowali zmianę urządzeń sportowych na

rzecz sprzętu dla dzieci (huśtawki lub akcesoria/miejsca do kreatywnej zabawy dla

najmłodszych: do gry w klasy czy do skakania na skakankach, miejsce, gdzie można

rysować kredą itp.). Mieszkańcy wskazali na konieczność postawienia mniejszych

śmietników na podwórku oraz zorganizowania drugiego miejsca gromadzenia śmieci,

od ul. Słonecznikowej.

Zwracano także uwagę, że warto zainstalować elementy małej architektury, np.

budki dla owadów czy ptaków lub ławki. Te ostatnie jednak to kwestia sporna: część

mieszkańców tego chce, a część prosiła, by tego nie robić, bo bywa, że korzystający z

nich hałasują wieczorami).

Mieszkańcy zauważyli konieczność zastosowania drenażu podwórka w celu jego

odwodnienia, ponieważ aktualnie to, co dzieje się po deszczach, powoduje największe

utrudnienia dla użytkowników i wpływa też na estetykę miejsca. Społeczność pod teren

parkingowy rekomenduje eko-kratę, która pozwala, by opady przedostawały się do

gruntu.

15



Uwagi dotyczące zieleni to głównie zmiana zaproponowanych gatunków i

zróżnicowanie wysokości zieleni. Mieszkańcy apelują o pozostawienie obecnych

nasadzeń, gdyż w upalne dni dają one cień.

Wszystkim bardzo zależy na uporządkowaniu miejsc parkingowych

(zoptymalizowania ich liczby), ale także na tym, by podwórko ładnie wyglądało.

Na podstawie niniejszego raportu projektantka opracowała ostateczną wersję

zagospodarowania podwórza.

Dodatkowe informacje

W czasie rozmów mieszkańcy wielokrotnie podkreślali konieczność

uporządkowania miejsc postojowych, wtrącając uwagi o tym, że obecne są zajmowane

przez mieszkańców sąsiednich zabudowań. Powoduje to nadmierne zagęszczenie aut na

podwórku. Podjęto rozmowę na temat dzierżawy terenu, co ma pozwolić w przyszłości

zamontować szlaban i uniemożliwić zajmowanie miejsc parkingowych przez osoby

spoza grupy mieszkańców budynków wokół podwórka. Zwrócono także uwagę na

możliwość powstania ogrodu deszczowego, który mógłby służyć do nawadniania

posadzonych w przyszłości roślin.

Partnerzy lokalni

Partnerem lokalnym konsultacji była Rada Osiedla Grabiszyn-Grabiszynek.

Wsparłą ona promowanie konsultacji wśród mieszkańców osiedla. Merytorycznie za

konsultacje odpowiadał Zarząd Zasobu Komunalnego. Przedstawiciele ZZK pomogli

technicznie przygotować punkt konsultacyjny oraz podczas spotkań udzielali

odpowiedzi na pytania mieszkańców i fachowo wspierali realizatorów konsultacji.

Partnerem w pracy z dziećmi i młodzieżą była Szkoła Podstawowa nr 109 we

Wrocławiu (ul. Inżynierska 54).

Bardzo dziękujemy za współpracę!
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Informacja o realizatorach

Organizator konsultacji: Wydział Partycypacji Społecznej Urzędu Miejskiego Wrocławia

Realizacja konsultacji: Anna Kamzol, Dagmara Jacuńska, Karolina Wrembel (Fundacja

Partycypacji Biorę udział).

Realizacja konsultacji dla dzieci i młodzieży: Hanna Achremowicz, Maksymilian

Zarwański, dr Kamila Kamińska-Sztark (opieka merytoryczna; Stowarzyszenie Edukacji

Krytycznej)

Opracowanie raportu: Anna Kamzol, Dagmara Jacuńska, Karolina Wrembel, Hanna

Achremowicz, Maria Rudnicka (Fundacja na Rzecz Studiów Europejskich).

Koordynacja projektu: Tadeusz Mincer (Fundacja na Rzecz Studiów Europejskich)

Konsultacje oraz raport przygotowane zostały w ramach zadania publicznego „Wsparcie

procesów konsultacji społecznych na terenie gminy Wrocław w I półroczu 2020 roku”

realizowanego przez Fundację na Rzecz Studiów Europejskich oraz Instytut Mediacji

„Tak”, współfinansowanego ze środków Gminy Wrocław.
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